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Notat

Den 05-12-2018 Journal nr. 82.00.00G01-242-18

Til Fra 
Kommunalbestyrelsen Center for Ejendomme og

Intern service

Modtagne høringssvar i forbindelse med projektet om ny daginstitution og nye faglo-
kaler på Herlev Byskole afdeling Eng

Der har på baggrund af den udarbejdede helhedsplan for projektet om ny daginstitution og nye 
faglokaler på Herlev Byskole afdeling Eng været gennemført en intern høring i perioden oktober-
november 2018. Følgende har bidraget med input:

 Skolebestyrelsen på Herlev Byskole
 LMU ved Herlev Byskole
 CenterMED i Center for Dagtilbud og Skole

Nedenstående oversigt indeholder de indkomne høringssvar samt forvaltningens bemærkninger 
hertil. 
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Fra Afgivet høringssvar Forvaltningens bemærkninger Forvaltningens 
forslag

Skolebestyrelsen 
på Herlev Bysko-
le v. Christina 
Lüthi  af den 
2.11.2018

Høringssvar vedr. faglokaler og personalefacilite-
ter på Herlev Byskole, afd. Eng. 
Skolebestyrelsen på Herlev Byskole er blevet be-
kendt med planerne for etablering af nye faglokaler 
og personalefaciliteter på afd. Eng. Vi har fået en 
gennemgang fra det udvidede skitseforslag fra arki-
tekten bag SMAK architects. Det udvidede skitsefor-
slag har fokus på aktiviteter fremfor faget, og inde-
holder en ny fløj med faglokaler. 

Som sådan har arkitekten i høj grad indtænkt smar-
te arkitektoniske, indendørs løsninger til at opgra-
deret lærings- og arbejdsmiljø, inde for de definere-
de rammer. På mange måder vil de nye faglokaler 
og personalefaciliteter da også bidrage til en mere 
nutidig og inspirerende skole. Men Skolebestyrelsen 
noterer sig samtidig, at der i det udvidede skitsefor-
slag er indtænkt to eksterne forhold, der er væsentli-
ge, og vækker skolebestyrelsens bekymring: 

Høringssvaret fremsætter som sådan 
ikke egentlige ændringsforslag til 
helhedsplanen, men påpeger nogle 
væsentlige bekymringspunkter.

1. Placering af større daginstitution.
Det udvidede skitseforslag indeholder det for-
hold, at der etableres en større daginstitution på 

Herlev Kommune har opmærksom-
hed på at sikre en tryg trafikafvikling 

Ingen ændringer
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190 enheder (140 børn). Institutionens placering i 
den nuværende fløj for faglokaler, betyder i vores 
optik, at der kommer markant mere trafik i områ-
det omkring afdeling Eng. Selvom trafikken ledes 
til Kærlundevej, vil der med forslaget alt andet li-
ge komme mere trafik omkring krydset ved Her-
lev Hovedgade/ Engløbet, og i krydset Kærlun-
devej/Engløbet. Med placeringen af daginstitu-
tionen på skolens område, vil der således komme 
flere biler på vores børns skolevej, hvilket vi er 
stærkt bekymrede for. 

Dernæst betyder en etablering af daginstitution 
på skolens område, at skolens udearealer om-
kring SFO’en bliver væsentligt begrænset. Vores 
SFO-børn vil således få langt mindre plads til rå-
dighed, hvilket især har betydning i sommerhal-
våret, med den konsekvens, at der er begrænset 
plads til læringsaktiviteter og leg. 

i forhold til de bløde trafikanters 
færdsel på Engløbet, Kærlundvej og 
Sønderlundvej, og for afviklingen af 
biltrafikken i den forbindelse.
En ekstern analyse af de trafikale for-
hold er derfor allerede igangsat. 

En samlet plan for, at udearealerne 
fremadrettet giver plads til leg og læ-
ring, vil naturligt indgå i de næste fa-
ser af projektet (projekteringen).

Ingen ændringer

2. Lokalplan 96 
Det udvidede skitseforslag ser også ud til at for-
holde sig til det forhold, at Lokalplan 96 godken-
des. Den antagelse bygger vi på, at den nye fløj 
på afd. Eng, ikke bevæger sig ind på området for 



Side 4 af 12

Lokalplan 96. 

3. Konsekvenser 
Disse to forhold, ny daginstitution og Lokalplan 
96, har flere alvorlige konsekvenser, af relevans 
for dette høringssvar ang. faglokaler og persona-
lefaciliteter: 

3.1) Det udvidede skitseforslag sætter en markant 
begrænsning for, at der på sigt kan udvides på 
afd. Eng, såfremt der er brug for at forøge sko-
lens elev- og personaleantal. Vi antager, at dette 
scenarie er realistisk, i og med at der fortsat etab-
leres nye boligområder i Herlev, og at der således 
vil komme en markant befolkningstilskrivning, 
der også kan adresseres til skoleområdet, herun-
der Herlev Byskole. Vi er således bekymrede for 
mulighederne for udvikling i fremtiden, når sko-
len så at sige hegnes ind. 

3.2) Det udvidede skitseforslag med Lokalplan 96 
in mente, forholder sig til at skolens område be-
grænses med Lokalplan 96, og at skolens udeare-
aler yderligere beskæres med den nye daginstitu-
tion. Tilbage står et mindre grønt areal bagved 
skolen (’fodboldbanen’), som tilhører Herlev 

Bekymringen er taget til efterretning.

Det tilbageværende grønne område 
vil blive indrettet så det er til størst 
mulig gavn for skolen, SFO, klub og 
områdets beboere.

Ingen ændringer

Ingen ændringer
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Kommune, samt mere eller mindre helasfalterede 
områder til skolegård/SFO. Skolebestyrelsen er 
bekymrede for, at en godkendelse af det udvide-
de skitseforslag derfor vil betyde, at vores børns 
læringsmiljøer og bevægelsesmuligheder bliver 
stærkt begrænsede. Der er i den kontekst, et klart 
behov for at løfte Herlev kommunes områder til 
Herlev Byskoles anvendelse, da skolens udefaci-
liteter ellers er langt under den acceptable stan-
dard. Vi er dog stadig bekymrede for, at lærings-
miljøerne og bevægelsesmulighederne på skolen 
bliver så ringe, at det kan få betydning for vores 
børns fremtidige lærings-, udviklings- og uddan-
nelsesmuligheder. Eksempel: Forskning viser, at 
børn lærer forskelligt. Nogle fungerer godt med 
at sidde stille og læse i en bog, andre har brug for 
at være fysiske, for at tilegne sig læring (se fx 
Dunn et al, 1994 & Dunn, 2000) 1. Det kunne fx 
være ved at spille basketball for at gøre matema-
tik mere forståeligt, eller at det er mere motivere-
de at have læsebånd på et tæppe ude på græsset. 
Disse muligheder begrænses, med den beskæring 
i udefaciliteter, som ses af det udvidede skitsefor-
slag. Dermed er der bekymring for at vores børn 
fratages muligheden for, at aktiviteter i de for-
skellige fag, kan være udenfor fra tid til anden. 
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Der kommer til at mangle bredde i vores børns 
læringspotentiale, og de vil have ringe mulighe-
der for at opleve den motivation og glæde, der 
ligger i at bruge udendørs faciliteter som supple-
rende læringsmiljø til skolens indendørsrum. 

3.3) Skolebestyrelsen er alvorligt bekymrede for 
den voldsomt øgede trafikmængde rundt om 
skolens område, der vil være en konsekvens af de 
210 nye boliger i Lokalplan 96 og den nye dagin-
stitution med 140 børn. Vi ved, at de alene i 2018 
har været tre påkørsler, den ene med ambulance-
tilkald, på grund af skolens udsatte trafikforhold. 
Vi kan som skolebestyrelse ikke sidde dette fak-
tum overhørigt. 

Herlev Kommune har opmærksom-
hed på at sikre en tryg trafikafvikling 
i forhold til de bløde trafikanters 
færdsel på Engløbet, Kærlundvej og 
Sønderlundvej, og for afviklingen af 
biltrafikken i den forbindelse.
En ekstern analyse af de trafikale for-
hold er derfor allerede igangsat. 

Ingen ændringer

Opsummerende har Skolebestyrelsen på Herlev By-
skole tre overordnede bekymringspunkter, som vi 
forventer at Kommunalbestyrelsen tager alvorligt: 
1) Der er begrænsede muligheder for udbygninger i 
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fremtiden, når/hvis skolen hegnes ind og fastlåses 
af to andre byggeprojekter.
2) Skolens udendørs læringsmiljøer og bevægelses-
muligheder begrænsestærkt! 

3) Den øgede trafikmængde vil skabe en langt mere 
usikker skolevej, end der er i forvejen. 

Vi ser frem til Kommunalbestyrelsens svar på oven-
stående i nærmeste fremtid.

Bekymringen er taget til efterretning.

En samlet plan for, at udearealerne 
fremadrettet giver plads til leg og læ-
ring, vil naturligt indgå i de næste fa-
ser af projektet (projekteringen).

Herlev Kommune har opmærksom-
hed på at sikre en tryg trafikafvikling 
i forhold til de bløde trafikanters 
færdsel på Engløbet, Kærlundvej og 
Sønderlundvej, og for afviklingen af 
biltrafikken i den forbindelse.
En ekstern analyse af de trafikale for-
hold er derfor allerede igangsat. 

Ingen ændringer

Ingen ændringer

Ingen ændringer
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Fra Afgivet høringssvar Forvaltningens bemærkninger Forvaltningens 
forslag

LMU ved Herlev 
Byskole v. Asb-
jørn Refstrup og 
Hanne Hansen af 
den 29.10.2018

Herlev Byskoles LMU glædes over de gode pæda-
gogiske intentioner der er indarbejdet i forslaget til 
bygningsforandring. Det er positivt, at der er tænkt i 
en ny pædagogisk kontekst og at der gives mulig-
hed for øget tværfagligt samarbejde.

LMU vil dog ligeledes gerne gøre opmærksom på 
nogle bekymringer:
 
De tegninger der er fremsendt ser tilfredsstillende 
ud, og vi anerkender, at ombygningen af HBS vil 
være et stærkt løft af faglokalerne og personalefacili-
teterne. Vi håber, byggeplanerne kan realiseres med 
nedenstående ændringer, for det vil give mulighed 
for et frugtbart undervisningsmiljø med stort udbyt-
te for elever og personale.

Høringssvaret fremsætter forslag til 
mindre justeringer i helhedsplanen, 
som der vil blive søgt taget højde for 
i det videre arbejde.

For arbejdsmiljøet vil det formålstjenligt, at der ses 
nærmere på lysforhold i personalerummet, da det 
forekommer at blive mørkt midt i rummet grundet 
afstand til vinduerne. Ligeledes forekommer det at 
indretningen af spiseområdet med kort afstand fra 
køkken til spisepladser er urealistisk. Antallet af 
kvadratmeter til spiseområdet synes for få.
For at lette arbejdsgange vil det være godt med et 
pædagogisk værksted i Fynsfløjen til for eksempel 

Problemstillinger i forbindelse med 
personalefaciliteter, personalerum, 
garderober og toiletfaciliteter vil bli-
ve behandlet i de næste faser af pro-
jektet (projekteringen).

Ingen ændringer
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en ekstra kopi/printmaskine, så elever i løbet af un-
dervisning kan få printet materiale.

Vi mener endvidere, at antallet af arbejdspladser er i 
underkanten af det reelle behov ligesom antallet af 
toiletter. Her vil vi mene, at 40 arbejdspladser og 6 
toiletter dækker behovet og det kunne overvejes om 
personalefaciliterne skulle udvides over til den nye 
naturfagsfløj. 

Vi vil komme til at mangle et mødelokale med plads 
til 15-20 personer, uafhængigt at pauserum, hvis 
byggeriet gennemføres som på tegningerne nu.

For børnenes vedkommende kan vi konstatere, at 
eleverne vil få mindre plads udendørs at boltre sig 
på. Er der tænkt i et alternativ til dem eller evt. nye 
aktivitetsmuligheder?

En samlet plan for, at udearealerne 
fremadrettet giver plads til leg og læ-
ring, vil naturligt indgå i de næste fa-
ser af projektet (projekteringen).

Ingen ændringer

Udgangsveje fra undervisningslokaler til udendørs 
læringsareal vil fremover blive igennem få døre, bli-
ver disse ind- og udgangspartier optimeret, således 
at de kan tåle den øgede belastning af elevernes ind- 
og udgange.

Problemstillinger i forbindelse med 
personalefaciliteter, personalerum, 
garderober og toiletfaciliteter vil bli-
ve behandlet i de næste faser af pro-
jektet (projekteringen).

Ingen ændringer

Trafikafvikling ved skolen er af særlig opmærksom-
hed for LMU og der er en bekymring for en tryg 
skolevej, med den øgede trafikbelastning der vil væ-

En analyse af de trafikale forhold er 
allerede igangsat. 

Ingen ændringer
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re ved skolens dels grundet det byggeri der skal 
pågå ifølge lokalplan 96 og den daginstitution der 
skal etableres i nuværende fagfløj.

Fra Afgivet høringssvar Forvaltningens bemærkninger Forvaltningens 
forslag

CenterMED i 
Center for Dagtil-
bud og Skole af 
den 6.11.2018

CenterMED i Dagtilbud og Skole mener, at helheds-
planen bygger på en god vision, som dels understøt-
ter sammenhængskraften i dagtilbuds- og skolelivet 
samt styrker de professionelles sammenhængskraft 
og muligheder for at mødes.

Udarbejdelsen af høringssvaret har givet anledning 
til et møde med repræsentanter fra Center for Ejen-
domme og Intern Service samt ekstra møder i regi af 
CenterMED. Denne proces har givet anledning til to 
anbefalinger og en række opmærksomhedspunkter:

Høringssvaret fremsætter som sådan 
ikke egentlige ændringsforslag til 
helhedsplanen, men påpeger nogle 
væsentlige opmærksomhedspunkter.

Anbefalinger:
Den første anbefaling omhandler repræsentationen i 
arbejdgrupper vedr. kommende byggeprojekter. 
CenterMED anbefaler, at man fremadrettet inddra-
ger en arbejdsmiljørepræsentant i arbejdsgruppen.

Den anden anbefaling omhandler repræsentationen 

Der indarbejdes ’bruger inddragelse’ 
i en revideret fremadrettet tidsplan 
for projektet, og ønsket om, at en ar-
bejdsmiljørepræsentant kan deltage 
heri, vil der blive taget højde for.

Ingen ændringer
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i et kommende byggeudvalg vedr. helhedsplanen. 
CenterMED anbefaler, at en arbejdsmiljørepræsen-
tant udpeges til at deltage i et kommende byggeud-
valg.

Opmærksomhedspunkter:
 De trafikale forhold omkring skolen og dag-

tilbuddet samt læringsmiljøet udenfor. Den 
markante indsnævring af læringsmiljøet om-
kring skolen/daginstitutionen.

 Placering af personalegarderoben og spørgs-
mål om hvorvidt det vil kunne fungere i 
praksis.

 Der er behov for en vaskemaskine og evt. et 
tørreskab i daginstitutionen.

 Der er behov for et sted, hvor man kan opbe-
vare ting som fx bleer og vaskeklude (ting 
man indkøber i store partier).

 Usikkerhed om hvorvidt lysforholdene i per-
sonalerummet på skolen er tilstrækkelige.

 CenterMED udtrykker bekymring for, at det 
antal enheder man i høringsmaterialet be-
skriver, at institutionen er normeret ”op til”, 
ikke kan rummes i institutionen.

 Bekymring for at personalerummet som skal 
rumme flere medarbejdergrupper, bliver 

En analyse af de trafikale forhold er 
allerede igangsat. 

Problemstillinger i forbindelse med 
personalefaciliteter, personalerum, 
garderober og toiletfaciliteter vil bli-
ve behandlet i de næste faser af pro-
jektet (projekteringen).

Ingen ændringer

Ingen ændringer
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mindre end det nuværende. Hertil kommer 
en bekymring for om personalet i daginstitu-
tionen, vil kunne gøre brug af personalerum-
met i alle pauser, idet man som medarbejder 
i en daginstitution står til rådighed under af-
holdelse af pauser. CenterMED vurderer, at 
det er vigtigt, at man har en opmærksomhed 
på, om det i praksis kan fungere med et per-
sonalerum placeret langt fra selve institutio-
nen.


